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ABSTRACT

      Mobile devices are gradually becoming commonplace. The computational and 

networking power of mobile devices is constantly increasing and new technologies are 

integrated into them to support new functionalities and services . On the other hand, the 

field of databases and more generally data management is also expanded with new 

services and applications. Mobile Database system is the one of this new  applications, 

and WAP (Wireless Application Protocol) is a key technology for  mobile device to 

support new functionalities and services  .    

        Nowadays, several banks  start using mobile technologies to offer services by  

accessing databases such as Short Message System (SMS) and WAP banking which 

means they are expanding their network that causes many security risk in their core 

banking databases . Therefore a framework is required to address security issues in 

mobile  databases  access  such  as  Confidentiality  ,  Authenticity  ,  Integrity  and 

availability .

       This work is considered with action of a secure mobile database access  framework 

and  Developing   application  of  a  secure  Mobile  banking   system.  Using  WAP 

technologies and Wireless Mark up Language (WML)  and ASP language .

المســــــــــــــــتخلص
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تجعلها                       معها مرتبطة جديدة تقنيات وهنالك ومتطورة متزايدة الجوال أجهزة أصبحت

صفحات              تعرض بأن تجعلها التي الواب تقنية استخدام مثل جديدة وخدمات لوظائف داعمة

لحجم             ومناسبة مبسطة صفحات عن عبارة الجوال لأجهزة تصمم صفحات وهنالك الإنترنت

مثل               جديدة وتطبيقات بوظائف توسعت البيانات قواعد فإن أخري ناحية ومن ، الجوال شاشة

البنوك                من العديد بأن فنجد ، إليها الوصول في الجوال أجهزة تستخدم التي البيانات قواعد

أي              البنك بيانات لقواعد الوصول العملء يمكن الجوال عبر المصرفية الخدمات لتقديم  اتجهت

الخدمات               مثل زمان أي وفي مكان أي من الجوالة أجهزتهم باستخدام حساباتهم إدارة بالتحديد

في              الكبير التوسع يعني وهذا الواب تقنية باستخدام أو القصيرة الرسائل باستخدام المصرفية

قواعد              في وبالتحديد المعلومات تامين مخاطر تواجه يجعلها مما للبنك المصرفية الشبكة

إطار                 وضع من لبد لذلك ، الشامل المصرفي نظام في جزء أهم البيانات قواعد وان البيانات

والإتاحية               السلمة ، التحقق ، السرية مثل التامين قضايا ليحقق للتأمين واضح               .عمل

عبر                      إليها الوصول يمكن التي البيانات قواعد لتامين عمل إطار بوضع يهتم البحث هذا

الإسلمي               فيصل بنك في الجوال عبر المصرفية الخدمات لتقديم صفحة تصميم مع ، الجوال

الواب    تقنية باستخدام                                                                                .      السوداني
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